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UVODNIK:
Pred 8. marcem

8. marec je dan žena. Je nagelj v  vazi,
bom bonjera na mizi. So lepe besede, so trenutki
pozornosti. Pa se skušajm o spomniti:

— kolikokrat m ed letom sm o podarili ženi, 
dekletu rože

— kolikokrat sm o bili prijazni z  nežnejšim  
spolom

— kdaj sm o nazadnje namesto žene pospravili 
stanovanje, pom ili posodo, šli z  otroki na 
sprehod

— kolikokrat sm o se smejali skupaj, si 
pripovedovali šale, se igrali Č lovek ne jez i se

— kdaj sm o nazadnje peljali ženo v kino, 
poslušat Henčka, Terezo

— kdaj sm o nazadnje pohvalili zajtrk, kosilo, 
večerjo

— sm o to leto že poljubili najdražjo ob srečanju 
ali ob slovesu

— kdaj sm o nazadnje dahnili boljši polovici: 
»Danes si čudovita, draga.«

— in podobno in tako naprej in tako dalje

O dgovorov ni treba obkroževati, ker to ni 
test. Je sam o nekaj vprašanj, ki bi ob »da« 
prinesli več topline, medsebojnega razumevanja  
in lepše, znosnejše življenje.

Tako pa drvim o...

Naj bo osm i marec vesel, lep, sončen tudi 
navznotraj, poln prepričanja in resnice, da 
živim o enakopravno, srečno, polno življenje.

Spoznanja, da vse skupaj niso fraze, gole, 
napihnjene in neumne. Naj se raztegne dan 
žena na celo leto.

Uredništvo
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NAŠA ANKETA

Bomo 
stavkali 
po pravilih?

Stavke posta ja jo  običajna 
m etoda u d ejan jan ja  oblasti 
delavcev. K ajti sam ouprav
ljan ja  je  vedno manj in tako 
so stavke -  ki so v tem  pri
m eru sam oupravno ravnanje 
delavcev — vedno bolj pogo
ste. Z a to  je  republiški svet 
Zveze sindikatov Slovenije 
sprejel osnutek  stavkovnih 
pravil. S tem i pravili je 
posredno priznana pravica do 
stavke. Sicer pa je  v javnosti 
prevladalo splošno m nenje, 
da so ta  pravila -  kar 15 jih 
je  — preobsežna in preveč 
zavito napisana. P a tud i, da 
gre s tem i pravili, v katerih  so 
predvsem  zapisane naloge in 
vloga delavskega sveta, stav
kovnega odbora , osnovnih 
organizacij, občinskega sveta 
in republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije, za 
poskus b irokratskega nad
zora m ed stavkam i. O  tem , 
ali so stavkovna pravila 
po trebna ali ne, so m nenja v 
javnosti še vedno deljena. 
Tudi v tozdih m etliške Beti in 
v K om etu, k je r sm o tokrat 
anketirali delavce, so na 
vprašan je , ali je  moč stavkati 
po določenih pravilih, scena
riju , različno odgovorili.

D U ŠA N  R US, vodja skla
dišča gotovih izdelkov:
»Im am  svoje poglede na 
štra jke  v naši družbi. D nevni 
redi na sestankih političnih in 
sam oupravnih organov so, 
razen pod »razno«, že vna
prej določeni. Če pa bi bili 
dnevni redi nekoliko manj 
zacem entirani in bi se že na 
sestankih — ne glede na 
situacijo  -  pogovarjali o 
težavah, stavke sploh ne bi 
bile po trebne. Ko že pride do 
štra jka , ga vedno rešim o v 
korist stavkajočih. T akra t se 
vedno najde rešitev. To pa je 
dokaz, da bi lahko rešili p ro 
blem e tudi brez štra jka . D o

zadnja  faza -  če m orda res 
druga rešitev ne bi bila 
m ogoča — naj bi bila stavka. 
V endar pa im am o na sam o
upravnih organih pravico in 
m ožnost povedati svoje teža
ve. V naši osnovni organiza
ciji doslej sicer še nismo 
obravnavali osnutka stavkov
nih pravil, m enim  pa, da za 
stavko niso po trebna pravila, 
saj bi bil tako štra jk  preveč 
zb irokratiziran .«

RAJKO ADLEŠIČ, koor
dinator baze podatkov v Sek
torju za organizacijo infor
macijskih sistemov in pred
sednik izvršnega odbora 
osnovne organizacije ZSS v 
delovni skupnosti skupnih 
služb: »Sam sicer v štrajku še 
nisem sodeloval, toda izku
šnje ljudi, ki so stavkali so,

da gruča ljudi še nikoli ni 
im ela točno določenega cilja. 
Niso točno opredelili zahteve 
do tistega, na katerega se 
obračajo . V štrajku vsak išče 
nekaj zase, zato ni nu jno , da

(nadaljevanje na 3. str.)

vodilnimi. Če pa ne more 
ničesar doseči, m ora izpol
njevati zahteve delavcev. Zdi 
se mi prav, da so sestavili 
pravila, ne vem  pa, če bo 
zaradi tega ob stavkah 
m anjša anarh ija . N am en 
delavcev sicer ni, da bi stav
kali, če pa že stavkajo , je 
prav , da se držijo pravil.«

IV A N  ŠKALJIN, pletilec 
v tozdu Metraža: »M orali bi 
skrbeti, da bi delavcem  zago
tovili prim eren osebni doho
dek in vse ostalo, pa do stavk

stavk pride tam , k je r je  vod
stvo nesposobno ali ne rea
gira pravočasno na prob le
me. Če nam reč lahko potem , 
ko se je  stavka že začela, re
šijo problem e, bi jih lahko 
tudi p rej. Če bi bilo nam reč 
okolje zdravo, bi m orali že 
prej vedeti, da se pripravlja 
štra jk  in bi lahko vodstvo 
delavcem  že prej razložilo, 
kakšne so m ožnosti, da u re 
sničijo njihove želje. D ejstvo 
pa je  tudi, da stavka delavce 
sprosti in da se izkričijo. 
M enim  pa, da tisti, ki je  pisal 
stavkovna pravila, prem alo 
pozna razm ere v neposredni 
proizvodnji. Č eprav delavci v 
glavnem  stavkajo zaradi p re 
nizkih osebnih dohodkov, pa 
je  vsaka stavka po svoje spe
cifična.«

V ID A  FRAK ELJ, adju- 
stirka in predsednica izvr
šnega odbora osnovne orga
nizacije ZSS v tozdu Konfek
cija: »D o stavke pride spon
tano , glavno vlogo pa naj bi 
imel sindikat, ki naj vzpo
stavi stik m ed delavci in

ne bi prišlo. D elavci smo pri
staši tega, da delam o in ne da 
stavkam o. K ako to , da se po 
stavki vedno najde rešitev, 
prej pa nikakor. S troji v 
tovarnah  pa sto jijo  in to  na 
škodo delavcev. M ar ne bi 
delavcem  že prej zagotovili 
takšne pogoje dela, da do 
štrajkov ne bi prišlo? D ela
vec nim a časa razm išljati, 
kako bo štra jkal, am pak 
kako bo delal in za to  delo 
dobil pravičen osebni doho
dek. M ogoče ne bi bilo slabo, 
če bi imeli več sestankov, na 
katerih  bi delavce seznanili o 
vsem. T oda za sestanke je 
škoda pol ure ali uro , potem , 
ko stroji sto jijo , pa ni škoda 
nekaj dni. Če bi se pravoča
sno o vsem pogovorili, potem  
ne bi bilo stavk in tako  tudi 
stavkovna pravila ne bi bila 
po trebna.«

IVICA FIR, tekstorirka in 
podpredsednica izvršnega 
odbora osnovne organizacije 
ZSS v tozdu Kodranka in 
volna: »Problem e bi morali 
delavci poskusiti rešiti v 
delovni organizaciji. Šele



(nadaljevanje z 2. str.)

je  m nenje posam eznika tudi 
m išljenje večine. Z ato  je  zelo 
dobro , da delavci sestavijo 
stavkovni odbor, v katerem  
pa niso nujno  člani obsto je
čega izvršnega odbora
osnovne organizacije sindika
ta , saj dajo  lahko le-tem u 
tudi nezaupnico. Stavkovni
odbor natančno opredeli
zahteve, ki jih m ora uresni
čiti poslovni organ. D ogajalo 
se je , da so delavci z vpitjem  
zahtevali svoje pravice,
nikoli pa niso v nekaj točkah 
povedali, kaj je  bistvo štra jka 
in tudi nikoli ni nihče bdel 
nad tem , kako se njihove 
zahteve uresničujejo. V  stav
kah, ki so organizirane po 
stavkovnih pravilih, pa prev
zame vlogo stavkovni odbor, 
ki dela toliko časa, dokler 
niso zahteve uresničene. To 
je gotovo veliko bolje kot pa 
nered  m ed stavkam i. Z di se 
m i, da je  zelo dobro , da so 
sestavili pravila.«

VERICA V R BO S, šivilja 
v Kometu: »Zdi se mi prav, 
da so sestavili stavkovna p ra 
vila. Delavci š tra jkajo  p red 
vsem zaradi preslabih oseb
nih dohodkov, toda  kako to , 
da se potem  vedno najde 
denar, prej pa ne? O čitno bi

morali v sindikalni organiza
ciji sestaviti tudi predstav- 
kovna pravila o tem , kako 
naj se obnašajo  odgovorni, 
p reden pride do štrajka. Če 
bi hotele delavke stavkati v 
naši delovni organizaciji, bi 
bila za to , da poskusim o n a j
prej najti druge poti za reši
tev problem ov.«

M ARIJA TRČEK, šivilja 
v Kometu: »Vsaka stavka je 
nekaj posebnega, se razlikuje 
od drugih štrajkov, čeprav 
ljudje v glavnem  stavkajo 
zaradi prenizkih prejem kov.

Z ato  ni moč stavke postaviti 
togo v neke okvire, neka p ra
vila. Bolje bi bilo , če bi se 
dalo z delavci pogovoriti na 
lep način. Če to pač ni m ogo
če, gredo delavci na cesto. 
Tudi pri nas v K om etu je  bilo 
tako , da smo delavci zah te
vali večje plače, a smo se 
pogovorili na sestanku na lep 
način. Ni bil po treben  štrajk . 
Saj proti kom u pa delavci 
pravzaprav sploh stavkajo? 
In če stro ji sto jijo , kdo je  pri 
tem  najbolj tepen? Prav 
delavci sami. T ako  je  štrajk  
pravzaprav velik bum erang.«

M. J.

Požar v 
Kod ran ki

31. jan u arja  1988 je  prišlo 
na teksturirnem  stroju 
A R C T  tip FTF-75 št. 6 do 
požara. Izbruhnil je  ob 9.45 
uri, in sicer na pogonskem  
delu stro ja. T ako j, ko so ga 
prisotni opazili, so začeli z 
gašenjem , tako  da je  bil loka
liziran sam o na om enjeni del j  

stro ja  in pogašen v približno 
desetih m inutah. Pri gašenju 
požara so bili trije  delavci 
poškodovani: Anton Pezdirc, 
opekline po vratu  in rokah , 
Željko Jurina, opekline po 
rokah in nogi in Zlatko 
Gršič, opekline po rokah. 
Vsem  trem  je bila nudena 
zdravniška pom oč v Z drav
stvenem  dom u M etlika, a 
A nton  Pezdirc je  bil napoten 
na zdravljenje v bolnišnico.

O nastalem  požaru so bili 
potem  obveščeni: postaja 
milice M etlika, U N Z  Novo 
m esto, požarni in e lek tro 
energetski inšpektor, ki so 
ugotavljali vzrok požara.
U gotovljeno je  bilo, da je 
vzrok za nastanek požara 
pregrevanje ležaja e lek tro 
m otorja za odsesovanje pli
nov.

K er je  bila nedelja , je  bila 
o požaru obveščena zavaro
valnica v ponedeljek  in so bili 
podvzeti ukrepi za sanacijo 
stanja. Im enovana je kom i
sija za popis m aterialne ško
de, kakor tudi posledice v 
izpadu proizvodnje do kon
čne sanacije stro ja. Im eno- . 
vana je  tudi ekipa, ki je  j

delala na sanaciji stro ja. Na 
sanaciji stro ja se je  in ten 
zivno delalo in je  stroj 
ponovno začel s proizvodnjo 
15. 2. 1988.

Pri požaru je  nastala m ate
rialna škoda, ker so bili neka
teri strojni deli poškodovani, 
tudi nekaj m ateriala je  neu
porabno in je  bil stroj nekaj 
časa onesposobljen za p ro 
izvodnjo.

K er je  poleg zavarovanja 
proti požaru zavarovan tudi 
poškodovani m aterial in j 
obratovalni zasto j, bo škodo 
povrnila zavarovalnica, ven
dar izpada proizvodnje, ki je 
povzročil zastoje tudi na ; 
ostalih delovnih fazah, ne bo j 
m ožno nadom estiti. Končni 
obračun škode bo izdelan po | 
ponovnem  začetku obratova
n ja stro ja , ko bodo znane še 
eventualne neugotovljene , 
napake.

Ta požar je  tudi opozoril, j  

da je  po trebno  požarni var
nosti posvetiti večjo pozor
nost in preventivno zastaviti 
takšne ukrepe in zagotoviti 
pogoje, da se odpravijo  j  

možni vzroki za nastanek i 
požarov, ker bi lahko imeli 
veliko večje posledice.

Vinko Pavlinac

-  NAPREDEK NAS 
NE BO ČAKAL.
STE ŽE RAZMI
ŠLJALI O KABELSKI 
TV?

Jože Kumer: Pred 8. marcem
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M etlika, 25. februar 1988

KAKO SMO POSLOVALI?

Antiinflacijski 
program kot 
zavora

O pogojih  poslovanja smo 
govorili ob vsakem  periodič
nem  obračunu , 'na koncu pa 
lahko zaključim o, da sm o se 
najbolj poslabšali v 4. kvarta
lu , ali natančneje  15. novem 
bra 1987, ko je  stopil v 
veljavo tako  im enovani 
antiinflacijski program . Le-ta 
nas je  prizadel na zunanje 
trgovinskem  področju  in na 
področju  m aterialnega poslo
vanja in še vedno predstavlja  
hudo zavoro.

Z  devalvacijo d inarja  smo 
res nekaj pridobili pri ren ta 
bilnosti izvoza, vendar ne 
polnih 22 % , kolikor je  bilo 
razvredno ten je  d inarja , saj 
so se hkrati znižale izvozne 
vzpodbude. K er pa B eti več 
uvaža kot izvaža, so se nam

na uvozni strani znatno pove
čale cene osnovnega m ateria 
la.

O b zam rznitvi p rodajn ih  
cen so višje cene surovin in 
energije d irek tno  načele naš 
poslovni rezu lta t. Tudi če bi 
bile naše cene popolnom a 
p roste , jih  ne b i'm ogli dvig
niti zaradi slabšega povpraše
vanja po tekstilnih proizvo
dih. Še pred  sp reje tjem  pro 
tiinflacijskega program a smo 
imeli v m esecih avgustu, sep
tem bru  in ok tobru  izpad rea
lizacije najprej pri konfekciji 
in volni, kasneje pa še pri 
p reji in m etraži.

M očno so nam  porasle 
zaloge, zato  smo sprejeli p ro 
jek t optim izacije zalog 100 
dni vezave v enem  letu  in ta 
sistem  vgradili tudi v nag ra je
vanje. N ikakor ni dovoljeno 
delati na zalogo, ker nam  
obresti od kapita la  d obe
sedno požro  ves rezu lta t dela 
in ne sam o, da nič ne zasluži
m o, am pak proizvajam o

PR O IZV O D N JA :

N ačrtovano  proizvodnjo  smo dosegli v naslednji velikosti (glej tabelo  I.): 

T A B E L A  I.

d irek tno  izgubo v določenih ‘ 
fazah delovnega procesa.

Lansko leto  je  bilo leto 
rekordne inflacije. Cene na 
d robno v decem bru 1987 v 
prim erjavi z decem brom  
1986 so bile višje za polnih 
170 odstotkov. O cen ju jem o, 
da bo do ekspanzije cen pri
šlo tudi v času tra jan ja  p ro 
tiinflacijskega program a do 
30. 5. 1988 na podlagi uskla
jevan ja  cen, najbolj pa po 
tem  roku. Iz vsega tega lahko 
zaključim o, da je  naša D O  
B eti dosegla in presegla vse 
planske cilje, kljub tem u pa 
bodo vsi naši rezultati poslo
vanja  letos realno slabši, kot 
so bili leto  p re j. N ajbolj pa  to 
trdo  ekonom sko resnico čuti
m o na lastnem  žepu pri oseb
nih dohodkih.

Pozitivno in v to lažbo nam  
je  le-to , da sm o se k ljub re la 
tivnem  poslabšanju  povzpeli 
še za nekaj m est po rang 
lestvici slovenske tekstilne 
industrije  v kazalcu dohodek/

Z ap D osežena P lanirana D osežena Index
št. T O Z D  - o b r a t proizv. 1986 proizv. 1987 proizv. 1987 87/86 87 PL

1. K odranka 3.275 3.252 3.087 94 95
2. Pletilnica 1.781 1.817 1.741 98 96 |
3. B arvarna 2.071 2.132 2.069 100 97 ;
4. Konf. M etlika 28.051 28.433 28.470 101 100 I
5. K onf. Č rnom elj 25.227 27.096 25.778 102 95
6. Konf. M irna peč 11.732 11.426 13.111 112 115
7. Konf. D obova 15.026 16.528 15.864 106 96 !
8. Konf. Ž akan je 23.876 24.010 21.040 88 88
9. K onf. K rstinja 1.101 4.782 5.032 457 105

Skupaj B ETI 253.662 262.391 253.045 100 96 j

O PO M BA: Proizvodnja je  izražena v kodranki, plelilnici in barvarni v 000 kg, v konfekciji
000 minut in Beti skupaj v 000 pogojnih minut.

P R O D A JA :

j  Plan p roda je  po prodajn ih  program ih smo dosegli z naslednj imi pokazatelji (glej tabelo  II.):

! T A B E L A  II. 000

Zap Prodajn i D oseženo Planirana D oseženo Indeksi
št. program i 1986 1987 1987 87/86 87/PL

1. Preja 8.189.391 16.740.895 18.954.112 231 113
2. M etraža 5.035.472 10.587.472 10.704.044 213 101
3. K onfekcija 9.450.755 19.573.463 19.555.396 207 100

SK U PA J: 22.675.618 46.901.791 49.213.552 217 105

delavca, ostanek  ČD /delavca 
in v O D /delavca.

PR O IZV O D N JA :
N ačrtovano proizvodnjo 

sm o dosegli v naslednji veli
kosti (glej tabelo  I.):

O PO M BA: Proizvodnja je  
izražena v kodranki, pletil- 
nici in barvarni v 000 kg, v 
konfekciji 000 minut in Beti 
skupaj v 000 pogojnih minut.

Iz statističnih podatkov  je  
razvidno, da sm o im eli,kvan
titativno proizvodnjo v letu 
1987 enako proizvodnji 1986, 
v kvalitativnem  pogledu pa 
za 1—2 % več. Plan bi lahko 
presegli glede oskrbe s suro
vinam i, nism o ga zaradi p re 
velikih zalog gotovih izdel
kov.

PR O D A JA :
Plan p rodaje  po prodajnih  

program ih smo dosegli z 
naslednjim i pokazatelji (glej 
tabelo  II.):

P rodajo  smo dosegli nom i
nalno , vendar ne v okviru 
indeksa inflacije. Č eprav so 
se naše prod. cene manj 
povečale od povprečnega 
indeksa cen industrijskih 
proizvodov, nam  je  več go to 
vih izdelkov ostalo na zalogi 
na koncu le ta , kot smo jih 
imeli na začetku.

Izvozili smo za 4.561 tisoč 
dolarjev  predvsem  v obliki 
dodelavnih poslov, uvozili pa 
smo 10.081 tisoč dolarjev. 
N aša D O  im a status pasivca, 
vendar pa m oram o razliko 
m ed uvozom  in izvozom 
ustvariti s skupnim  izvozom 
drugih O Z D  v naši reproveri- 
gi. V letu 1986 sm o od skup
nih konfekcijskih kapacitet 
izvozili 54 % v letu 1987 pa 
50 % .

Z A PO SLO V A N JE

V letu 1987 je  bilo v B ETI

(Nadalj. na 13. str.)



DRUŽBENA PREHRANA

Nad malicami 
se pritožujejo 
le nergači

ne, kot je  določene, nekatere  
pa ne. D obro  bi bilo, če bi 
lahko vedno izbirali med 
dvem a m enujem a.«

H ELENA SLO BO DNIK , 
programerka v Sektorju za 
organizacijo informacijskih
sistemov: »Malice so dobre in 
za vse okuse. Vsak dan pač 
ne m orejo  biti zrezki. H rana 
je zelo pestra in tudi izbira je 
velika. Pozna se, da priprav
lja tako  jedilnik kot hrano 
strokoven kader. Tudi kuha
rice so pri razdeljevanju 
hrane zelo prijazne. Včasih 
slišim tudi kakšno kritiko na 
račun m alice, vendar se v

Sto ljudi, sto okusov, p ra 
vijo. In vsem je prav gotovo 
težko ugoditi. K ako težko je 
šele prisluhniti željam  vseh 
1.300 delavcev, ki vsak dan 
m alicajo v Betini jedilnici! Pa 
vendar se oseb je , ki priprav
lja jedilnik in jedi trud i, da bi 
bile te  čim bolj okusne, da bi 
bilo m ed delavci čim manj 
negodovanja in da bi jedil
nico zapustili s polnimi 
želodci in zadovoljni. P ri
sluhnim o, kako so z malico 
zadovoljni delavci v Beti in 
delavke v K om etu.

A N A  V IR A N T , adju- 
stirka v tozdu Konfekcija:
»Tako skrom na sem , da sem 
zadovoljna z vsem , kar 
dobim na krožniku. M alice v 
Beti so dobre , hranljive, 
kalorične. N ekateri pa jih 
vseeno kritizirajo , ker misli
jo , da se m orajo  v službi na
jesti za dan naprej in nazaj. 
V endar pa m orajo  pač kuhati 
tudi dom a.«

MIRKO SPU D IČ , kuhar 
barv v barvarni: »Čez dan je 
malica v redu , v nočni izmeni 
pa bi m orala biti malo boljša, 
na prim er tudi juha  in ne le 
suhi m akaroni. N ekaj časa je 
sicer bila, zadnje čase pa ni 
spet nič. Tudi to , da vozijo 
na delovno m esto čaj, kavo 
in prigrizek je  dobro , čeprav

se mi zdi, da izgubijo s pitjem  
čaja delavci preveč časa.«

JOŽE KOŽELJ, transpor
tni delavec v tozdu Kodranka 
in volna: »M alica je  včasih 
dobra , včasih pa ne. Z a nas, 
transportne delavce, bi 
m orala biti vedno m očna h ra
na, včasih pa je  je  tudi p re
m alo. N ekatere  kuharice 
dajo  na krožnik tudi več hra-

malico. Vsak dan sta na 
izbiro najm anj dve različni 
malici, včasih pa tudi 3 ali 4.

M ARIJA G R A H EK , 
končna kontrolorka v Kome
tu: »V naši delovni organiza
ciji je  malica dobra, razno
lika in dovolj je  je . Nikoli ne 
grem lačna iz jedilnice. N a j
dejo  se tudi takšni, ki kritizi
ra jo , čeprav nim ajo razlogov 
za to. V glavnem  pa so krož
niki, o zapuščam o jedilnico, 
prazni, tako  da lahko kuha
rice takoj ugotovijo, da smo 
zadovoljni.«

ŽELJKA M IHALIČ, šivi
lja v Kometu: »Malice so kar 
dobre. R es, da ni vsak dan 
m eso, vendar sem kar zado
voljna. Včasih tudi kaj kriti
ziram o, kar je  razum ljivo, saj 
nas je veliko in vedno vsem 
vse ne odgovarja. V glavnem 
pa se ne sm em o pritoževati.«

Toliko o društveni p reh ra
ni. Sedaj pa p reberim o, kaj o 
njej m enijo  sindikati. Torej 
— pozorno preberite  prispe
vek »Malice so nam en pre
hrane m ed delom .«

glavnem pritožujejo  tisti, ki 
im ajo dom a skrom no p reh ra
no.«

M ARIJA BA BIČ , vodja 
družbenega standarda: »Tru
dim o se, da bi bile malice 
dobre. Ne gledam o na vsak 
dinar. Malice so pestre , saj 
m ora biti zdrava prehrana 
pestra. Pazim o, da so na 
jediln iku prisotne vse snovi,

ki jih po trebu je  telo. V er
je tno  delavci bolj pogrešajo 
m očnate jedi in sladice, ki pa 
po trebu je jo  za pripravo več 
časa, za to  pa bi potrebovali 
več delovne sile in prostora. 
Pri nas nam reč veljajo  nor
m ativi, koliko im am o lahko 
zaposlenih v kuhinji glede na 
število delavcev v delovni 
organizaciji, upoštevati pa 
m oram o tudi norm ative h ra
ne. Z avedam o se, da bi vsi 
radi dobro  jedli, toda za 
toliko ljudi ne vem o, kaj je 
kom u dobro. Z ato  imamo 
več m enujev. T ako  priprav
ljam o glavno in dodatne 
malice in varovalno dietno

o -y
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Maliči se 
namen 
prehrane med 
delom

V zadnjih  letih je  vse 
m anjši delež delavcev, ki 
im ajo m ed delom  zagotov
ljeno p rehrano  na družbeno 
organiziran način, in raste 
število delavcev, ki p re je 
m ajo regres za prehrano  v 
obliki gotovine ali denarnih 
bonov za nakup živil v trgovi
ni. Kakovost obrokov m ed 
delom  se naglo slabša, p red 
vsem biološka vrednost h ra
ne. Na drugi strani pa vzpo
redno z naraščanjem  cen živil 
in s padanjem  življenjskega 
standarda naraščajo  pritiski 
delavcev, da bi bil obrok med 
delom  čim obilnejši, kar ruši 
naravni sistem celodnevnega 
prehran jevan ja . To škoduje 
zdravju delavcev in slabša 
njihovo storilnost neposre
dno po zaužiti malici, kar je  v 
naspro tju  s tem eljnim i cilji te 
tradicionalne sindikalne akci
je-

Svet Republiškega sveta 
Zveze sindikatov Slovenije 
za vprašanja  delovnih in živ
ljenjskih razm er delavcev je 
na seji dne 9. ok tob ra  1987 
obravnaval analizo proble
mov pri zagotavljanju  in 
regresiran ju  prehrane delav
cev m ed delom .

Svet ugotavlja , da je k 
nazadovanju  pri prehrani 
delavcev pripom ogla tudi 
toga politika regresiranja 
prehrane  m ed delom  iz d ru 
žbenih sredstev, ki je  s poča
sno valorizacijo zgornje m eje 
regresa pripeljala do razm e
rom a visokih prispevkov 
delavcev k ceni obroka med 
delom . Z a to  so ponekod 
začeli odklan jati organizi
rano p rehrano  ali se p reu 
sm erjati na organizirano p re
hran jevan je  sam o v prvih 
dneh v m esecu. Svet ocen ju 
je , da se naglo višanje 
regresa (po zveznem  družbe

nem  dogovoru o skupnih 
osnovah in m erilih za sam ou
pravno ure jan je  odnosov pri 
pridobivanju in delitvi 
dohodka) v pom ladnih in 
poletnih m esecih ter le pičla 
rast v zimskih m esecih ne 
ujem a s sezonskim  gibanjem  
cen živil. To še povečuje pri
tiske na izplačevanje regresa 
v gotovini ali v denarnih 
bonih, kar lahko ogrozi 
osnovni nam en akcije za 
zagotavljanje toplega obroka 
delavcem  med delom .

Svet Zveze sindikatov Slo
venije je  sprejel naslednja 
izhodišča in usm eritve orga
nov in organizacij Zveze sin
dikatov Slovenije pri zago
tav ljan ju  p rehrane delavcev 
med delom :
Prožnost pri iskanju gospo
darnih rešitev

Delavcu je  treba  nadom e
stiti v prvih urah  dela po rab 
ljeno energijo  in mu s tem 
om ogočiti oprav ljan je  del in 
nalog z nezm anjšano delovno 
sposobnostjo  v toku  celo t
nega delovnega časa. U stre
zen obrok m ed delom  je 
torej ne sam o nujen  sestavni 
del celodnevne prehrane 
delavca, am pak tudi pom em 
ben dejavnik  za izboljšanje 
storilnosti, za delavčevo 
zdravje in dobro počutje med 
delom . Z a to  m ora obrok 
m ed delom  po količini in

kakovosti ustrezati delu in 
nalogam  te r delovnim  pogo
jem . Z ato  se Sindikati v Slo
veniji zavzem ajo za dosled
nejše upoštevanje strokovnih 
osnov za sestavo obroka med 
delom , ki so jih leta 1982 
sprejeli podpisniki tak ra t
nega družbenega dogovora o 
dohodku, te r za njihovo 
dopolnitev v skladu z novej
šimi strokovnim i spoznanji.

Nosilec akcije za ustrezno 
organiziranje p rehrane med 
delom  je osnovna organiza
cija sindikata. Ta se m ora 
brigati, da iz razpoložljivih 
sredstev regresa na ekonom 
sko najbolj sm otern način 
zagotovi delavcem  vsak 
delovni dan obrok hrane -  
za delavce na lahkih delih 
lahko tudi hladen obrok na 
enega od načinov v d ružbe
nem  dogovoru. O rganizaci
jam , ki nim ajo m ožnosti, da 
bi sam e organizirale obrok 
m ed delom  (m anjše in dislo
cirane te r delovne skupno
sti), bodo pom agali občinski 
sveti ZSS s širše zasnovanimi 
akcijam i na podlagi sporazu
mov in dogovarjanj m ed upo
rabniki in izvajalci. Ti so 
lahko bližnji ozdi pa tudi 
gostinske in trgovinske orga
nizacije s prostim i zm oglji
vostm i. Pri tem  je treba  iskati 
najbolj gospodarne rešitve s

sovlaganji in skrbeti za stro 
kovno pripravo.
Najlažje vse odpraviti z boni

Sindikati vztrajajo  pri uki
nitvi denarnih  (trgovinskih) 
bonov, ki so se v nekaterih  
okoljih m očno razširili, kljub 
opozorilom  predsedstva R e
publiškega sveta Zveze sindi
katov Slovenije, da povzro
čajo nepo trebne stroške pri 
izdajanju in obračunavanju , 
za uporabnike pa im ajo v 
bistvu enak učinek kot regres 
v gotovini. Z ato  dopuščajo 
izplačevanje regresa v goto
vini le pri upravičenih izje
m ah.

D enarne bone, izdane po 
pogodbi s trgovinsko organi
zacijo, je  mogoče priznati kot 
organizirano p rehrano  med 
delom  sam o, če je  te bone 
mogoče uporabiti izključno 
za nabavo toplih  malic v 
gostinskem  delu trgovinske 
organizacije, ne pa tudi za 
nakupe živil v m aloprodaji. 
H ladne m alice, pripravljene 
v delikatesnih oddelkih trgo
vin, im ajo značaj organizi
rane p rehrane m ed delom  le, 
če so vsak dan dostavljene 
delavcem  na mizo. To velja 
tudi za denarne bone, izdane 
po pogodbi z gostinsko orga
nizacijo.

Občinski sveti Zveze sindi
katov Slovenije bodo skrbeli 
za postopno ukinjanje denar
nih bonov, ki jih ni mogoče 
priznati za družbeno organi
zirano prehrano  m ed delom . 
Pri tem  nosijo vso odgovor
nost za m orebitne zlorabe 
tudi osnovne organizacije 
ZS.
Ne le sindikati, tudi družbeni 
nadzor

Svet sodi, da te rja  ta  akcija 
tudi podporo  pristojnega

|c# r
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splošnega združenja ter p ri
stojnih služb finančne inšpek
cije. Sindikati so dolžni bdeti 
nad uresničevanjem  osnov
nih ciljev akcije, od pristo j
nih organov pa zahtevajo 
poostren nadzor nad financi
ranjem  tega obroka, tako  kot 
določajo družbeni dogovor in 
zakonski predpisi.

Svet je  pozval podpisnike 
družbenega dogovora o skup
nih osnovah za sam oupravno 
urejanje odnosov pri pridobi
vanju in delitvi dohodka, da 
sprejm ejo  dogovor o tem , 
kako bodo sprem ljali uresni
čevanje določil v zvezi z 
organiziranjem  in financira
njem  obroka m ed delom .

Svet je  podrobneje  o p re 
delil izjem ne prim ere, v ka te 
rih lahko regres v gotovini 
oz. v denarnih  bonih (dokler 
ne bodo odpravljeni) b re
meni poslovne stroške. 
Izjemni primeri so:

Posam ezni delavci, ki jim 
zaradi narave dela ni mogoče 
organizirati p rehrane  med 
delom  tako kot drugim  delav
cem (ker npr. ne delajo  na 
stalnem  delovnem  m estu, 
delajo  na terenu , izven nase
ljenih krajev; v času ko so 
obrati d ružbene prehrane 
zaprti ipd .). T aka dela in 
naloge naj posebej op rede
lijo v sam oupravnem  splo
šnem  ak tu , skladno z določili 
sporazum ov dejavnosti, k jer 
bodo taka tipična dela in 
naloge posebej navedena.

Posam ezni delavci, ki po 
zdravniškem  m nenju  p o tre 
bu jejo  dietno prehrano , te pa 
ni mogoče na gospodaren 
način organizirati skupaj z 
obroki za druge delavce. 
Način pridobitve zdravni
škega m nenja določi O Z D  v 
svojem  sam oupravnem  splo
šnem aktu.

Vsi delavci neke m anjše

delovne organizacije, enote 
ali delovne skupnosti, ki se 
nahaja izven naseljenih k ra
jev ali daleč od takšnih ob ra
tov, k jer bi lahko gospodarno 
organizirali p rehrano  delav
cev m ed delom .

V vseh drugih prim erih je 
mogoče delavcem  izplačevati 
gotovinski regres oz. regres v 
denarnih bonih (dokler ne 
bodo odpravljeni) sam o iz 
sredstev skupne porabe ali v 
brem e osebnih dohodkov 
delavcev.

O snovne organizacije 
j Zveze sindikatov Slovenije 

m orajo  odgovorno sodelovati 
pri opredeljevanju  izjem nih 
prim erov, ObS ZSS pa bodo 
občasno kontrolirali upravi
čenost teh odločitev.
Pravice v zvezi z obroki

Višina regresa za prehrano  
m ora biti v skladu z določili 
družbenega dogovora raz
lična glede na težavnost del 
in nalog, ki jih delavec 
opravlja. Skladno s priporo
čili iz strokovnih podlag ta 
diferenciacija v m anjših orga
nizacijah ne bi sm ela prese
gati dveh skupin delavcev, 
kar pom eni pripravo dveh 
vrst obrokov (lažjega in 
m očnejšega) tam , k jer gre za 
večje skupine delavcev na 
različno težkih delih.

Svet p redlaga, da se v 
Delavski enotnosti m esečno 
objavljajo  cene obrokov med 
delom  na tem elju  strokovnih 
podlag kot napotek  za gospo
darno  poslovanje obratov 
družbene p rehrane v delov
nih organizacijah. Le z večjo 
gospodarnostjo  pri organizi
ran ju  obroka med delom  je 
mogoče zm anjšati znesek, ki 
ga m ora delavec prispevati iz 
lastnih sredstev k ekonom ski 
ceni obroka.

Osnovne organizacije sin
dikata so odgovorne, da se v 
sam oupravne splošne akte 
vnesejo in v praksi dosledno 
izvajajo določila družbenega 
dogovora, po katerih  delavec 
nim a pravice do obroka in do 
regresa za dneve, ko ni na 
delu (m ed letnim  dopustom , 
bolezensko odsotnostjo , slu

žbeno odso tnostjo , za katero  
p rejem a dnevnice ali terenski 
dodatek  ipd .) te r da se p ra 
vica do obroka oz. nadom e
stila zanj pod enakim i pogoji 
prizna tudi delavcem , ki 
delajo  najm anj polovico 
delovnega časa, invalidom II. 
kategorije , učencem  in štu- 

i dentom  na proizvodnem  
j delu , na delovni praksi in 

praktičnem  pouku.
D a bo p rehrana  m ed 

delom  v večji meri upošte
vala želje in po trebe delav- 

| cev, se bodo osnovne organi- 
i  zacije ZSS zavzem ale za usta

navljanje abonentskih sve
tov, ki bodo sodelovali pri 
sestavljanju jedilnikov in 
u re jan ju  p rehrane v internih 
obratih  družbene p rehrane, 
ob upoštevanju  priporočil o 
zdravi p rehrani iz strokovnih 
podlag.

Pri tem  jim  bodo v pom oč 
strokovne študije C en tra l
nega zavoda za napredek 
gospodinjstva v Ljubljani 
(Jedilniki in delovni norm a
tivi v obratih  družbene p re
hrane v delovnih organizaci
jah ), ki jih je sofinanciral 
R epubliški svet ZSS.
Nekaj boljših rešitev

K er p rihaja jo  delavci na 
delo brez za jtrka , se bodo 
osnovne organizacije ZSS 
zavzem ale za nudenje  h lad
nega prigrizka s toplim  napit
kom pred začetkom  dela in 
za pripravo lažje malice po 
treh do štirih urah dela. R az
delitev enega sam ega p re 
obilnega obroka na dva dela 
sledi priporočilu iz strokov
nih podlag, da pri polurnem  
odm oru obrok med delom  ne 
bi smel presegati 30 % celod
nevnih energijskih potreb  
delavcev.

Pri tem svet opozarja , da 
m ora biti osnovni motiv pri 
organiziranju prehrane delav
cem med delom  zdravstvena 
ustreznost obroka, ne pa 
reševanje njihovega slabega 
socialnega položaja, ki ga 
lahko izboljša le prizadeva
nje za ustvarjanje višjih sred- j 
stev za osebne dohodke. j  

V sako popuščanje neutem e- |

ljenim  zahtevam  po drugač
nem  u re jan ju  prehrane med 
delom  gre v škodo zdravju in 
delovni uspešnosti delavcev 
in ni v skladu z nam enon in 
cilji te dolgoletne akcije sin
dikatov.

K izboljšanju p rehram be
nih navad delavcev bo največ 
pripom ogla skrb  za redno in 
zdravo celodnevno p reh ra
njevanje skoraj polno zapo
slene delavske družine. Z ato  
naj tam , k je r zmogljivost 
obratov družbene prehrane v 
ozdu ali sam skih dom ovih to 
dopuščajo, organizirajo tudi 
kosila in večerje za delavce in 
njihove svojce in po potrebi 
om ogočajo tudi odnašanje 
hrane dom ov, seveda s plači
lom ekonom ske cene, ki je  
prav gotovo pri dobri organi
zaciji dela v družbenem  
obratu  nižja od cene obro
kov, pripravljenih dom a. 
Slabo so hranjeni tudi šolarji 
in otroci

O rgani in organizacije ZSS 
si bodo prizadevali v sodelo
vanju z drugim i dejavniki 
(SZ D L , krajevnim i skupnos
tm i, občinska skupščina in 
drugi) prizadevali za organi
ziranje več obratov družbene 
prehrane odprtega tipa, 
predvsem  v večjih strnjenih 
naseljih.

Republiški svet Zveze sin
dikatov Slovenije bo spodbu
dil Skupščino SR Slovenije k 
razpravi o politiki družbene 
prehrane v SR Sloveniji. 
O pozoril bo tudi na slabo 
prehran jevan je  srednješol
cev, m ladine in o trok ter 
druge naloge za celovito d ru 
žbeno ureditev razm er na 
tem  pom em bnem  delu d ru 
žbene reprodukcije , ki 
pom em bno vpliva na storil
nost in kakovost življenja 
prebivalstva.

RS ZSS, Svet za vprašanja 
delovnih in življenjskih 

razm er delavcev

-  KABELSKA TV 
DANES -  ZA JUTRI.



Resnica o 
»SRDČ« GOVORI SE, PA NI RES

N enadni in še vedno n epo 
jasn jen i izpad delovanja 
sistem a za registracijo  delov
nega časa (»SR D Č «) v to rek ,
2. feb ruarja  1988, tik pred 
14. uro , je  m ed ljudm i sprožil 
val burnih kom entarjev  in 
kritik , da ne om enjam o 
psovk, v povezavi s to  — kot 
lansko ugotavljam o iz vsega 
— nadvse osovraženo novo
stjo  v naši delovni organizaci
ji. D elom a sm o nanje že 
odgovorili, a ker so se odtlej 
pojavili še nekateri novi 
kom entarji, ki se kot dezin
form acije širijo tudi med 
ljudmi v naših zunanjih 
T O Z D , smo se odločili, da 
vse skupaj ustrezno dopo l
n jeno  povzam em o še v 
V E Z IL U .

1. Z a nakup »SR D Č «, za 
katerega smo Institu tu  Jožef 
Stefan iz L jubljane odšteli 
natančno 20.300.000 din in 
torej ne kar 10-krat več, kot 
krožijo govorice, se je  6. 10. 
1986 odločilo celo tno vodstvo 
D O , odločitev pa je  km alu 
zatem  verificiral še O dbor za 
kadre in gospodarjen je . K 
odločitvi za nakup prav tak 
šnega sistem a je v m nogočem  
botrovalo  to , da so enake 
sistem e tak ra t že uporabljale 
nekatere  slovenske firm e, 
m ed njimi tudi D O  M ura iz 
M urske Sobote, k jer im ajo 
registracijo delovnega časa, 
razen na sedežu D O , vpe
ljano tudi v vseh dislociranih 
organizacijskih enotah  
(T O Z D ).

2. G ovori se, da smo 
kupili s ta r, že rabljen  in od 
nekoga zavržen »SRD Č«. 
M orda nekoliko neestetsko 
izdelana ohišja registrirnih 
postaj, ki jih Institu tu  Jožef 
Stefan dobavljajo  zasebniki, 
zares koga napelju je jo  na 
pom islek, da je  bil sistem 
nekje že v rabi, vendar je 
bolj kot ohišje pom em bna 
njihova no tran jost. Z an jo  pa 
vem o, da je  izvzete so le 
nekatere  uvozne kom po
nente — nastala kot plod raz
voja na sam em  institutu. 
M im ogrede. Vzrok nekajm e
sečne zam ude v izdobavi 
sistem a za našo D O  je  bil v 
tem , ker institutu ni uspelo 
pravočasno zagotoviti tistih

delov, ki jih lahko kupujejo  
le v tujini.

Z a kar se da nem oteno 
delovanje »SRD Č« sta vsak 
po svoji plati zadolžena KSS 
in SO IS, prvi po form alno- 
-organizacijski, slednji pa po 
tehnično-program ski plati.

D osedan je , še vedno 
poskusno obratovanje
»SRDČ« na splošno lahko 
ocenim o takole:

Če izvzam em o uvodom a 
om enjeni in doslej edini 
izpad delovanja »SRD Č«, 
lahko ugotovim o, da je  v teh 
ničnem  pogledu njegovo 
delovanje sorazm erom a 
brezhibno , žal pa tega zaen
krat še ne m orem o trd iti za 
njegovo program sko plat 
delovanja. Pri tem  seveda ne 
mislimo tega, da bi kake 
netočnosti izvirale iz samih 
postopkov registracij, razen 

| tistih zaradi zam enjav posa
m eznih tipk, vendar to ni 
pom anjkljivost naprave, 
tem več krivda nas, ljudi.

K ot smo neka jk ra t že o b ja 
vili, je  največja doslej ugo
tov ljena program ska napaka 
»SRDČ« v tem , da pravilno 
ne izračunava fonda in s tem  
salda delovnega časa za tiste 
delavke in delavce, ki in 
kadar delajo  v nočni izmeni, 
jim  pa vseeno pravilno regi
strira prihode in odhode. 
T orej gre zgolj za računsko 
napako , ki pa bo s hkratno  
poravnavo fonda delovnega 
časa za nazaj v kratkem  
odpravljena.

Kot program sko-tehnično 
pom anjkljivost (torej ne kot 
napako) pa lahko om enim o 
to , da je  navkljub 16-tim tip
kam  na registrirni postaji v 
vratarnici s sistem om  zaen
krat m ožno ločevati le med 
delovnim  časom , želeli pa bi, 
da bi bilo v povezavi s sled
njim i dodatno  m ožno loče
vati še m ed tistimi plačanim i 
odhodi oz. izostanki, ki so 
službene narave, od onih, ki 
so sicer tudi plačani, vendar 
so čisto privatne narave. Pri
pom injam o, da im am o tudi v 
pogledu tega in še nekih d ru 
gih m anjših program sko-teh- 
ničnih pom anjkljivosti zago
tovilo, da bodo v nakrajšem  
m ožnem  času odpravljene.

T. O.

Volitve 
organov 
upravljanja

V začetku m arca se izteka 
m andat dosedanjim  članom 
organov uprav ljan ja. Izvršni | 
odbori sindikata so že opra- | 
vili ev identiranje novih kan
didatov, delavski sveti pa so 
že razpisali nove volitve, ki 
bodo 10. m arca letos. Pred 
tem  pa nas čaka še nekaj 
volilnih opravil. Pa se jih 
spom nim o:

Kandidacijska konferenca: 
o prim ernosti evidentiranih 
kandidatov lahko svoje 
povedo vse družbenopoli
tične organizacije in vsak j 

posam eznik. N ato  izmed evi- 1 
dentiranih  kandidatov dolo
čimo res »ta prave«, ki nas 
naj bi zastopali v naslednjem  
m andatnem  obdobju . Tako 
sestavim o enotno  kandidatno 
listo, ki je  lahko odprta , če je  
na njej več kandidatov, kot 
se jih  voli, ali pa zaprta , če je 
sam o toliko kandidatov, kot 
se jih  pozneje tudi voli.

Podpis izjave: vsak izmed 
določenih kandidatov m ora 
dati svoj pism eni pristanek, 
da se strin ja s kandidaturo . 
Seveda tistega, ki odkloni 
podpis te izjave, ne zadenejo  
nobene sankcije, ne m ore pa 
biti več na kandidatni listi.

Volilna komisija je  organ, 
ki skrbi za pravilen potek  in 
izvedbo volitev. Ko organiza
cije sindikata dostavijo kan
didatne liste volilni kom isiji, 
le-ta preizkusi ali so sestav
ljene v skladu z zakonom , 
nato  pa kandidatno  listo raz
glasi za veljavno in jo  razo
besi na oglasni deski.

V olilna kom isija ugotavlja 
izid glasovanja na vseh voli
ščih in ga nato  razglasi.

V olilna kom isija tudi 
določi število volišč v posa
mezni tem eljni organizaciji in 
točno lokacijo posam eznega 
volišča.

Volilni odbor je  organ, ki 
neposredno vodi glasovanje 
na volišču te r ugotavlja izid 
g lasovanja za svoje volišče. 
Volilni odbor skrbi tudi za 
red na volišču te r za pravil
nost in tajnost glasovanja.

Glasovanje je zaključno 
de jan je  volilnih opravil. 
O pravlja se s pom očjo gla
sovnic, na katerih  so kandi
dati napisani po abecednem  
redu. Če so na glasovnicah 
odprte  kandidatne liste, 
m ora biti navedeno tudi za 
koliko kandidatov je  treba 
glasovati. G lasuje se tako , da 
se obkroži zaporedna številka 
m ed im enom  kandidata , za 
katerega glasujem o.

Če pa so na glasovnicah 
zaprte  kandidatne liste, se 
glasuje za listo v celoti Z A  ali 
PR O T I.

D a im am o vsi zaposleni 
aktivno volilno pravico, ni 
treb a  posebej ponavljati, 
spom nim o se le, da pasivne 
volilne pravice — to je  biti 
voljeni — nim ajo delavci s 
posebnim i pooblastili in 
odgovornostm i. Prav tako 
člani volilnih komisij in volil
nih odborov ne m orejo  biti 
hkrati kandidati na kandidat
nih listah. Tudi kandidati za 
člane sam oupravne delavske 
kontro le ne m orejo  biti 
hkrati kandidati za delegate 
delavskega sveta.

Tudi letos bom o volili 
organe po tem eljn ih  organi
zacijah in organe delovne 
organizacije: delavske svete 
T O Z D  in sam oupravno 
delavsko kontro lo , v Č rnom 
lju, M irni peči in Dobovi še 
disciplinsko kom isijo, delav
ski svet delovne organizacije 
in sam oupravno delavsko 
kontro lo  delovne organiza
cije te r skupno disciplinsko 
kom isijo.

Na koncu naj se spom nim o 
le še, da je  aktivna udeležba 
ob volitvah naša sam ouprav- 
ljalska pravica in dolžnost.

Branko Matkovič
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D R A G IC A  V U Č E T IČ  -  
delavka iz delovne enote 
K rstinja T O Z D  Ž akan je  
je  stara  26 let. P redno  se 
je  zaposlila v B eti, je 
delala v V ojniču , sicer pa 
je  dom a iz K uplenskega in 
vsakodnevno po tu je  na 
delo in z njega. O b našem 
obisku je  šivala tren irke , 
našem u uredniku je  pove
dala, da je  p re je la  za 
decem ber 200.000 d inar
jev  osebnega dohodka. 
Pripom b na delo ni im ela, 
pripom nila je  le še to , da 
se ne bi branila  višjega 
osebnega dohodka. (Foto: 
B. M atkovič)

Z  u rejan jem  linij so imeli 
več težav, toda na koncu je  
vedno vse dobro . Njihov 
proizvodni program  zavzem a 
ženske, m oške in o troške 
izdelke od spodnjega perila 
do tren irk . Z a  izvoz ne šiva
jo .

Poleg službe se ukvarjajo  
ljudje še s km etijstvom , da 
lažje dohitijo  začetek vsa
kega m eseca, ko so osebni 
dohodki. Poprečje za decem 
ber je bilo 194.000 dinarjev, 
kar je  sorazm erno m alo, v 
občini Vojnič pa predstavlja 
to dokaj visok znesek.

(nadaljevanje na 11. str.)

L JU B IC A  V U JIČ  IN M IJO  M A R ŠIČ  -  Ljubica Vujič je 
predsednica osnovne organizacije sindikata v delovni enoti 
K rstinja. Z  M ijom  M aršičem , predsednikom  sindikalne kon
ference B eti, je  im ela ob našem  obisku v Krstinji resne pogo
vore o delu sindikalne organizacije, p red katero  so trenu tno  
volitve v sam oupravne organe. Volitve bodo m arca, zdaj pa je 
treba evidentirati kandidate na sestankih izvršnih odborov 
sindikata. L jubica je  povedala M iju, da so program  dela spre
jeli, da je  pri tem  delu neizkušena, vendar da upa v uspeh. 
D elovna eno ta  K rstinja bo im ela v sindikalni konferenci Beti 
dva delegata.

NAŠ OBISK

N A D A  N A P IJA L O  -  
pakira gotove izdelke v 
delovni enoti K rstinja 
T O Z D  Ž ak an je . Povedala 
nam  je , da je  dnevna 
norm a šeststo kosov. 
D om a je  iz vasi Kuplen- 
sko, ki je  oddaljena od 
K rstin je deset kilom etrov. 
N a delo in z dela se vozi z 
avtobusom , za decem ber 
pa je  p rejela  190.000 
dinarjev  osebnega dohod
ka. N ada ima končano 
osem letko te r opravljen  
dvom esečni teča j, ki je  bil 
organiziran v osnovni šoli 
K rstinja. V Beti je  od 21. 
ju lija  1987, z delom  je  
zadovoljna, z vudušjem  in 
pogoji tudi. Celo nad 
osebnim  dohodkom  se ni 
pritoževala.

V Krstinji 
navadno sije
sonce

»Četudi je  drugje m egla, je 
v K rstinji sonce,« nam  je  raz
lagal Jože Cigič, vodja  j  

delovne enote T O Z D  Ž ak a
nje v Krstinji. Baje vetrovi, | 
pihajoči po dolini, v kateri j  
čemi K rstin ja, razpodijo
megle in m eglice, porajajoče 
in valeče se po dolini tja  do 
Velike K laduše proti K arlov
cu.

M ed tem a krajem a nam reč 
živi K rstinja, vasica, ki ima 
osnovno šolo, dve trgovini, 
zdravstveni dom , pošto in j 
m orda še kaj.

Približno sto ljudi živi 
tuka j, v Betini delovni orga
nizaciji jih je  zaposlenih peti
nosem deset, od tega devetin- 
šestdeset v proizvodnji. Z a 
statistike še tole: v delovni 
enoti je  sedem  m oških.

»Naš kriterij je  takšen: 
zaposlujem o dekleta , m lajša 
od petindvajset let. K nam 
p rihajajo  iz občine Vojnič, 
nekaj pa tudi iz V elike K la
duše, ki je  od tu le trinajst 
kilom etrov,« pripoveduje 
Jože Cigič. D elavci se vozijo 
na delo z avtobusi.

JO ŽE CIGIČ — takole je 
Jože Cigič prekrižal roke. V 
tej pozi je  bil seveda sam o 
nekaj časa, sicer nam  je  raz
kazal proizvodne in druge 
prostore delovne enote v 
K rstinji, k je r je  Jože vodja. 
Delavci ga kličejo različno: 
šef, d irek tor. To ga ne m oti.

O sebno ga bolj pesti osam lje
nost, oddaljenost od M etlike 
in včasih dolgočasje v Veliki 
K laduši, k jer stanuje v hotelu 
preko  tedna. Nič čudnega ni j 
to re j, če se razveseli vsakega 
obiska, ki prispe k njem u iz 
k ra ja  pod G orjanci. (Foto:
B. M atkovič)



(nadaljevanje z 10. str.)

M oška delovna sila se je  
zaposlila in se še zaposluje v 
K arlovcu, V ojniču in Veliki 
Kladuši. L judje tu  okrog so v 
glavnem  km etje , dek le ta , ki 
se zaposlujejo  v B eti, m orajo 
opraviti prej šiviljski tečaj.

P ripravijo  ga v bližnji 
osnovni šoli. Sicer pa je  p ri
čelo tudi tu , kot že m arsikje, 
prim anjkovati m ladih deklet, 
pripravljenih sesti za šivalne 
stro je.

Detajl: posamezne delav
ke, dnevno potujoče na delo 
in z njega, morajo vstati že 
ob 3.30, če hočejo priti pra
vočasno na delo, kljub temu 
pa dosegajo normo z 92 
odstotki.

D elovna enota  K rstinja 
obstaja  dobro leto in pol. 
O snovne organizacije ZK  
nim ajo, četudi je  kar 25 % 
vseh zaposlenih članov ZK . 
Prav zdaj pripravljajo  u sta
novitev osnovne m ladinske 
organizacije, saj je  večina 
zaposlenih zares m lada.

So pa zato pred  pol leta 
ustanovili osnovno organiza
cijo sindikata, p redsednica je  
postala Ljubica Vujič, ki se 
zaveda odgovornosti, dela in 
izpolnjevanja zastavljenega 
načrta. Priznala je , da je  je  
vsega tega malce strah , hkrati 
pa je  bilo čutiti v n jenih  bese
dah , da bo zmogla.

Malicali smo v lepo urejen i 
menzi. Jedi prip rav lja ta  dve 
kuharici, prijazni in urni.

Po ogledu proizvodnih 
prostorov smo lahko ugotovi
li: delovna eno ta  v K rstinji je 
lepo urejen  proizvodni p ro 
stor, k je r je  vse na svojem  
m estu in k jer vsakdo ve, kaj 
mu je  delati in početi.

Toni Gašperič

SPREJEM  V VRTEC
Tole bodo prebrali starši, 

ki bi radi prijavili otroke v 
vrtec. To morajo storiti naj
pozneje do 1. junija 1988. 
Vse prijavljene otroke bodo 
sprejeli v vrtec s 1. septem 
brom 1988, med letom ne, 
ker se bori vrtec s pomanjka
njem prostora. Uprava vrtca 
prosi starše, naj to upošteva
jo .

Nikoli ne 
smemo kloniti

Te dni je  im ela O O Z K  
K om eta svojo letno konfe
renco, pregled del in nalog za 
pretek lo  m andatno  obdob je , 
te r  program  dela za tekoče 
leto. S ekretarka O O  L jud
mila C indrič je  v svojem 
obsežnem  poročilu razgrnila:

O O Z K  je  ugotovila, da je  
D O  kljub težavam  uspešno 
zaključila poslovno leto 1987. 
V  obdobju  od začetka leta 
1986 pa do danes smo se člani 
O O Z K  K om eta zavzem ali za 
krepitev sam oupravnih odno
sov. D em okratičnega polo
žaja delavcev, kakor tudi za 
nadaljno uresničitev zadanih 
nalog, te r ohranitev  bratstva 
in enotnosti naših narodov in 
narodnosti. E no tnost naše 
družbe nam  je  še kako 
po trebna v teh  težkih časih, 
kar se seveda odj^ža prav v 
okolju , v katerem  živimo in 
ustvarjam o.

Vse naše delo je  po tekalo  
po sm ernicah CK Z K J, CK 
ZKS in občinskega kom iteja. 
V sekakor pa smo reševali 
naloge in problem e redno, 
konkretno  in sam okritično na 
svojih sejah. U gotavljam o, 
da so člani naše O O Z K  
vključeni v različna področja 
političnega sistem a in delova
nja te r da s svojo aktivnostjo  
veliko prispevajo k uresniče
vanju nalog, uveljavljanju in 
razvoju na O O  in družbe kot 
celote.

Politično varnostne raz
m ere v naši D O  sprem ljam o 
te r spro tno  dopoln ju jem o 
varnostni načrt, ustrezno 
ukrepam o, zaradi česar tudi 
nismo imeli konfliktnih situa
cij. Sm atram o, da so konflik
tne situacije rezu ltat neinfor
m iranosti delavcev na celo t
nem  obm očju. Z ato  se 
m oram o združno boriti proti 
tem u.

O O Z K  skupaj s celotnim

kolektivom  K om et se zaveda 
svojih nalog, še posebno v 
tem  kriznem  obdobju , ki se 
globoko zajeda v našo drža
vo. Ne sm em o kloniti, še 
čvrsteje se m oram o spoprijeti 
s problem i, ki nas pestijo , 
kajti le s svojim  vestnim  in 
požrtvovalnim  delom  bom o 
lahko uresničili stabilizacijo 
našega gospodarstva. Sekre
ta ria t je  m nenja , da čeprav 
smo se znašli v politični in 
gospodarski krizi, ni čas, da 
te  stvari rešujem o z izstopi iz 
članstva. To je  predvsem  
neodgovorno za pravega 
člana ZK . Člani ZK  m orajo 
stati vedno v prvih vrstah 
boja in nikoli kapitulirati.

Več pa bi m orali storiti na 
področju  vključevanja novih 
članov v O O Z K  predvsem  iz 
vrst m ladih, ki p rihajajo  in 
im ajo vse pogoje za sprejem  
v članstvo.

V preteklem  m andatnem  
obdobju  sta se dva člana 
našega O O  usposabljala na 
enoletni dopisni šoli m arksi
zma.

U gotavljam o tudi, da je  v 
našem  obratu  v Starem  trgu 
občutno prem alo članov ZK. 
U pam o, da bom o v novem 
obdobju , ki je  p red  nami, 
uspešno delovali na področju 
vključevanja novih članov v 
Starem  trgu , kakor tudi v 
m atičnem  pod je tju  v M etliki. 
V sekakor pa bi m orali imeti 
na tem  področju  več aktivi
stov.

R ada bi poudarila , da 
m oram o biti pri izvrševanju 
svojih nalog vztrajni, enotni, 
kritični, sam okritični in 
dosledni, saj je  to  osnovno 
orožje za naše uspešno delo. 
Ž ivim o v delovni sredini, 
k je r že 28 leto  uspešno p re
m agujem o težave, rešujem o 
problem e. Ni se še zgodilo, 
da bi našo D O  občutneje 
om ajali določeni ukrepi. T re 
nutno pa smo zaskrbljeni nad 
eno tnostjo  članstva ZK  na 
širšem obm očju in ta nas 
obrem enju je  pri našem še 
aktivnejšem  delu.

B I
Metlika, 25. februar 1988

SA L D A  PA  NI 

Pri registrirnih urah: 
— H ej, Jože, zdaj imaš 

priložnost pogledati saldo 
svojih ur.

— Beži, beži, France, še 
na banki nimam salda, pa bi 
ga imel tukaj.

NASMEJMO 
SE!

OBVESTILO

Obveščamo vse šoferje, 
da pri registriranju priho
dov in odhodov vstopajo v 
registrirno postajo hodeč 
in ne vozeč se kar z avto
mobilom, kamionom ozi
roma traktorjem, kot so 
to počeli do sedaj in s tem  
povzročali velik prepih.

M. R.

NI N U JN O
Ni nujno, da je  najgla

snejša beseda tudi najpa
metnejša.

T .G .

PREDLO G
Kako preprečiti nezado

voljstvo delavskega razre
da? TV naj odkupi nada
ljevanje Dinastije.

M. R. 

ODLIČNO!

Sistem registracije 
delovnega časa (SRDČ)) 
je  nekaj čudovitega: uvaja 
red. A  kaj, ko se da od 
prve do druge registracije 
osem ur krasno zabavati s 
pogovori o nogom etu, 
boksu in inflaciji.

T. G .

PREKINITVE

Tudi v Beti pride do 
občasnih prekinitev dela. 
Za posam eznike, topo 
strmeče predse, bi človek 
sklepal, da štrajkajo že 
vse življenje.

T. G .
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Angelca 
odhaja

A ngelco Ueničevo poznam  
že dolga leta. Poznam  jo  s 
ceste in iz tovarne, vedno 
nasm ejano in prijazno. V slu
žbi pa vestno in m arljivo. 
N ašla sem jo  pri delu v adju- 
stirnici, k je r dela že dolga 
leta. O sebi pripoveduje:

»V K om et sem prišla pred 
24 leti, tudi pred  tem  sem 
bila v službi še kot dekle v 
M ariboru  na krajevnem  u ra
du. V M aribor sem šla zato, 
ker je  bila tam  m oja sestra. 
T oda čudna so po ta  usode. V 
L jubljani sva se srečala z 
M irkom  Ileničem . Č eprav 
sva oba B elokranjca. O n iz 
B u to ra ja , jaz pa iz Tribuč. 
Po poroki je  mož zaprosil za 
zaposlitev v M etliki. Tako 
sva prišla v M etliko, ki nam a 
je  postala dom  30 let.

Z elo  rada sem bila v M etli
ki, saj sem najlepša leta p re
živela prav v n jej. Tu so pri
jazni in dobri ljudje. D okler 
sta bila o troka  še m ajhna, 
sem pač m orala ostati dom a, 
kasneje pa sem se zaposlila v 
tak ra tnem  Invalidskem  zavo
du, sedanjem  K O M ET-u. 
T akra t ni bilo organiziranega 
varstva o tro k , kot je  danes.

Ko sem prišla v K O M ET, 
nas je  bilo veliko m anj, kot 
sedaj. V edo sm o se dobro 
razum eli. Č eprav so bili to 
težki začetki ustanavljanja 
p o d je tja , takšnega, kot je 
danes. Srečna sem , da sem 
lahko tudi jaz pom agala 
ustvariti tako  tovarno.

V začetku sem delala v 
krojnem  oddelku. Bila sem 
prva, ki je  delala na tračni 
žagi, ki jo  še danes s pridom  
uporabljam o v K O M ET-u.

!

Seveda im am o danes takšnih 
stro jev  več in boljših, za tiste 
čase pa je  bila to  velika pri
dobitev , saj smo prej rezali 
blago bolj ali m anj ročno in 
na m anjše električne rezalke.

L jud je , ki danes p rihajajo  
v službo v pod je tje  K O M ET, 
si pač ne m orejo  predstav lja
ti, kakšni so bili njegovi 
začetki. D anes je  tukaj lepa 
in prostorna delavnica s 
sodobnim i stro ji, skladišča, 
prevozna sredstva, sodobna 
in prije tno  ure jena  m enza.

M oji spomini pa segajo 
daleč nazaj, ko še ni bilo 
vsega tega. O d dom a smo si 
prinesle kaj za pod zob ali pa 
nam je  prinesla snažilka. S 
tricikljem  smo vozili pakete 
na pošto in postajo . Spom i
njam  se, da smo imeli tudi 
oddelek čevljarjev, delali so 
čevlje in copate. V šivalnici 
pa smo delali o troške hlače, 
predpasnike veliko pa tudi za 
bolnico (spalne srajce ipd.). 
Celo prevleke za sedeže smo 
delali.

O h, koliko lepih spom i
nov.

V B utoraju  pri Č rnom lju 
sta si z možem zgradila dom. 
Seveda tudi K om et jim a je 
pom agal s kreditom . H va
ležna je . V eliko je  A ngelca 
delala v vseh letih službova
nja v D S, O O Z S . ZK  in raz
nih delegacijah. N jene sode
lavke jo  im ajo rade. P roble
mi, saj jih skoraj ne poznajo, 
jih je  že po celem svetu p re
več, zakaj bi jih ustvarjale še 
same.

Ko odhajam  od Angelce 
Ileničeve, ki se je  zopet z 
veščo roko  lotila dela, se mi 
zdi, da s svojo vedrino oživlja 
vse okrog sebe.

Angelci Ileničevi želim , da 
bi v krogu svojih najdražjih  
uživala, vedra in zdrava še 
vrsto let svojo zasluženo 
pokojnino. P repričana sem , 
da se m ojim  željam  pridružu
je jo  vsi zaposleni v K om etu. 
Vsem dekletom , m ateram  in 
ženam  v K O M ET-u pa prisr
čno čestitam  dan žena.

Alenka Mežnaršič

0 prispevkih 
za 
samoupravne 
skupnosti

Del novosti, ki jih prinaša 
Zakon o celotnem prihodku
in dohodku, bom o začeli uve
ljavljati v letu 1988. To je 
novost pri plačevanju pri
spevkov iz O D  in prispevkov 
iz dohodka za zadovoljevanje 
skupnih po treb  na področju 
družbenih dejavnosti.

Iz osebnega dohodka p la
čujem o prispevke po dom icil
nem  principu (po odstotkih 
in sam oupravnim  interesnim  
skupnostim , ki so na 
obm očju občine, v kateri 
im am o stalno prebivališče) in 
po sedežnem  principu (pri
spevke plačam o po odstotkih 
in tisti SIS, ki je na obm očju 
občine, kjer je  poslovna en o 
ta , v kateri smo zaposleni).

O d 1. jan u arja  1988 bom o 
plačevali iz osebnih dohod
kov prispevke SIS-om na 
tehle področjih  družbenih 
dejavnosti (skupna poraba): 

domicilni princip za: izo
braževalno skupnost—občin
sko, za skupnost otroškega 
varstva, za skupnost social
nega skrbstva, za kulturno 
skupnost, za telesnokulturno 
skupnost; sedežni princip za: 
skupnost otroškega varstva, 
za skupnost pokojninskega in 
invalidskega zavarovanja — 
razen za naloge, za katere  se 
zagotavljajo  sredstva iz 
dohodka, za zdravstveno 
skupnost za osnovno zdrav
stveno varstvo, za skupnost 
za zaposlovanje — za uresni
čevanje pravic iz zavarovanja 
za prim er brezposelnosti.

Z a  financiranje splošne 
porabe bom o iz O D  plačevali 
po domicilnem principu 
republiški davek iz O D  
delavcev in občinski davek iz 
O D  delavcev.

Z arad i sprem enjenih  virov 
financiranja nekaterih  d ru 

žbenih dejavnosti in drugih 
obveznosti, ki se p lačujejo  iz 
O D , bo sestava b ru to  O D  
drugačna. N ekatere pri
spevke ne bom o plačevali več 
iz O D  (posebni prispevki za 
blagovne rezerve, posebni 
prispevki za intervencije v 
proizvodnji h rane), pri tistih, 
ki jih bom o plačevali še 
n ap re j, pa se bodo sp rem e
nile stopnje. Stopnji prispev
kov iz O D  za zdravstvo in 
invalidsko pokojninsko zava
rovanje se bosta m orali pove
čati, saj se bodo po novem 
skoraj vsa sredstva za te 
nam ene zagotavljala iz O D  in 
ne več iz dohodka kot doslej. 
O brem enitev  O D  se bo pove
čala zaradi sprem em be 
načina financiranja d ružbe
nih dejavnosti. Z aradi tega se 
ne sme zm anjšati delavčev 
čisti O D , am pak bo potrebno  
ustrezno preračunati bruto  
O D .

Iz dohodka plačujejo 
delovne organizacije pri
spevke po sedežnem  princi
pu, in sicer za naslednje d ru 
žbene dejavnosti: za usm er
jeno  izobraževanje, za razi
skovalno dejavnost, za zdrav
stvo — le m anjši del, za zapo
slovanje — le manjši del, za 
pokojninsko in invalidsko 
zavarovanje — le m anjši del 
in za zavarovalno dobo s 
povečanjem .

Po sprem em bi zakona o 
celotnem  prihodku bi morali 
prispevek za kulturo  in te le
sno kulturo plačevati iz 
dohodka, vendar je  SIS za 
kulturo  sprožila ustavni spor 
in dosegla, da se v letu 1988 
prispevki za kulturo  in te le
sno kulturo  še p lačujejo  iz 
O D . Ali se bo SIS financirala 
iz prispevkov iz O D  ali iz 
dohodka, je  še posebno 
pom em bno zato , ker D O  v 
prim eru izgube ni po trebno  
plačati prispevkov, ki so 
odvisni od velikosti dohodka 
oz. sm ejo že plačane pri
spevke zahtevati nazaj (re- 
fundirati). To pa pom eni, da 
bodo uspešne organizacije še 
bolj obrem enjene.

K. Končar



(nadaljevanje 
iz 

pr. 
št.)

(Nadalj. iz 4. str.) USPOSABLJANJE:
k ar je  v prim erjavi z 2.037 
zaposlenih leta 86 za 3,4 % 
več. Z arad i nadaljn je  stagna
cije oz. nezm ožnosti poveča
n ja  proizvodnje sm o v letu 
1988 prisiljeni uvajati strogo 
kontro lo  oz. restrikcijo  na 
segm entu zaposlovanja, zla
sti pa na režijskih delih.

Pri om enjen ih  osebnih 
dohodkih bi povečanje delav
cev brez m ožnosti povečanja 
ekvivalenta proizvodnje po
m enilo realni padec povpreč
nih O D /delavca. S takšnega 

! aspekta m oram o vsi gledati, 
j  kaj kdo dela oz. če ne dela in 
j  ako že dela, če to  delo pri- 
1 speva k skupnem u rezultatu .

Tudi elektronski sistem 
registracije delovnega časa 
nas delno sili v večje korišče

n je  delovnega časa. Prisiljeni 
smo se še bolj vključevati v 
svetovno konkurenco na raz
vitih trgih, ki nam  ne pri
znava nepotrebnih  stroškov. 
O d stvarne produktivnosti je  
odvisen naš realni osebni 
dohodek , iluzija je  pričako
vati, da bom o lahko vse 
no tran je  stroške pokrili z 
inflacijskim  povečanjem  cen. 
To smo že občutili v 2. polle
tju  lanskega leta.

O končnih finančnih rezul
ta tih  in kazalcih uspešnosti 
bom o napisali v naslednji šte
vilki, ker bo zaključni račun 
nared  šele 29. feb ruarja . O 
planu 1988 bom o rekli kon
čno sodbo šele po končni 
javni razpravi na zborih.

Nikola Podrebarac

Priprave na
V  V I I

zaščito
Človek ne živi le za dana

šnje problem e in težave, pač 
pa je  njegova misel usm er
jena  predvsem  v ju trišnji 
dan , zato vselej pomisli na 
tisto , kar m ora še storiti, da 
bo izpeljal le del načrtov in 
nalog, ki mu jih  nalagajo 
družina, širše in ožje okolje, 
organi, organizacije in d ru 
štva.

E na takih nalog nas vseh je  
tudi p ripravljanje za zaščito, 
obram bo in varnost pred 
naravnim i in drugim i nesre
čam i, za tako  im enovane 
izredne razm ere in tudi za 
m orebitno vojno. U jm e in 
druge katastrofe nas skorajda 
vsako leto opozarja jo  na p re 
slabo pripravljenost in orga
niziranost za njihovo p rep re
čitev ozirom a odpravljanje 
posledic. E na najhujših  ka ta 
strof, ki nas lahko doleti, pa 
je  vo jna, na ketro  bi m orali 
biti še prav posebno priprav
ljeni, a je  ne jem ljejo  dovolj 
resno, ker im am o že štiri 
desetle tja  mir. V o jne, proti 
katerim  se sicer bori vsa sve
tovna javnost, so še vedno 
zelo pogost dejavnik reševa
n ja  m ednarodnih  sporov in 
nesoglasij. Z lasti pri nas že 
dolgo poudarjam o in se zav
zem am o za m ir kot poroštvo 
napredka, varnosti in sreče, 
vedeti pa tudi m oram o, da 
sreče in svobode ter m iru 
nihče n ikom ur ne zagotavlja 
ali pok lan ja , zato se uspešno 
rešuje le tisti, ki to  zna in ima 
rezerve te r dobro  organiza
cijo reševanja in pom oči.

L eta  si že prizadevam o, da 
v okviru najm nožičnejšega 
usposabljanja pri nas o bde
lam o kak drobec iz naj p re 
prostejših  pa tudi zap le tenej
ših obram bnih , sam ozaščit
nih in zaščitnih, varnostnih in 

i  reševalnih področij.
T em a, ki smo jo  pripravili 

za leto 1987/88 in jo  bom o 
obravnavali v dveurnem  
pogovoru v svoji KS, zajem a 
vprašanja m aterialnih in

zdravstvenih priprav  za splo
šno ljudsko obram bno vojno 
in pri tem  pregled svoje orga
niziranosti te r pripravljenosti 
za naravne in druge nesreče 
ozirom a izredne razm ere.

M aterialna in zdravstvena 
oskrba oboroženih sil, ostalih j  

obram bnih sestavin in preb i
valstva je  sestavina sam o
upravnega družbenogospo
darskega sistem a, zato jo  
uresničujejo  vsi subjekti 
družbe in vsak delovni človek 
in občan posebej. V  p rip ra
vah na splošni ljudski odpor 
si prizadevam o, da bi naš 
družbenogospodarski sistem 
kar najbolje deloval tudi v 
najtežjih  razm erah vojne. 
D ružbenogospodarski sistem 
SFRJ je  nam reč tem eljna 
m aterialna baza sistem a splo
šne ljudske obram be in se 
m ora razvijati in organizirati 
tako , da lahko zagotovi na j
boljše m ožnosti za nepre
trgano oskrbovanje vseh sil 
in subjektov sistem a splo
šnega ljudskega odpora.

To pom eni priprave orga
nizacij združenega dela za 
proizvodnjo in storitve v vseh 
razm erah in v vseh pogojih 
splošnega ljudskega odpora, 
proizvodnjo za oskrbo obo
roženih sil in prebivalstva ter 
za zaščito in reševanje ljudi 
in m aterialnih dobrin pred 
posledicam i vojnih delovanj, 
naravnih in drugih nesreč. 
Tej problem atik i nam enjam o 
pri nas v zadnjih  letih vse več 
pozornosti, prav zaradi n jene 
pom em bnosti in zapletenosti, 
ker se zavedam o, da le kvali
te tno  organizirana in utečena 
oskrba om ogoča nem oteno  in 
uspešno delovanje celotne 
družbe tudi v najtežjih  raz
m erah.

O  teh problem ih in načinu 
zagotavljanja živilskih in d ru 
gih proizvodov, storitev in 
varstva te r zdravstva ob ka ta 
strofah, ujm ah v vojni in d ru 
gih razm erah, boste slišali na 
razgovorih, ki bodo v k ra jev
nih skupnostih.

N a ta  razgovor vas bom o j  

vabili s plakati, ki bodo o b e
šeni po posam eznih KS.
O ddelek  za ljudsko obram bo

Najtežje leto doslej
O b vsakodnevni rasti cen si 

je  sindikat prizadeval pom a
gati delavcem  pri nabavi kur
jave, ozim nice in ostalih 
nakupov po čim ugodnejših 
cenah in pogojih.

Blagajni vzajem ne pomoči 
smo iz sindikalne blagajne v 
preteklem  m andatu  dali 
240.000,- din z nam enom , da 
bo lažje reševala prošn je  svo
jih  članov. Solidarnost naših 
ljudi ni nikoli zatajila , saj 
sm o vse tež je  problem e 
skupno in tekoče reševali. Da 
bi lažje reševali socialno 
ogrožene, ki jih bo vse več s 
padom  življenjskega standar
da, je  sklep občnega zbora 
sindikata K O M E T  M etlika, 
da se v bodoče na O bčinski 
sindikalni svet M etlika naka
zuje od članarine 40 % od 
pobranega zneska. 60 % čla
narine pa naj ostane v 
osnovni organizaciji sindi
kata ozirom a v blagajni 
O O Z S K om eta.

O snovna organizacija sin
dikata ni le nabava ozim nice, 
organiziranje izleta svojim 
članom . Ni le skrb za pravo
časno nabavo venca za člane 
ali njihove svojce. Sindikat 
ima daleč večjo vlogo v naši 
družbi. Z a to  m oram o vsi

člani pom agati izvrševati 
zadane naloge občnega zbora 
za leto naprej. N ikakor ne 
sm em o prepustiti vseh del 
sam o novoizvoljenem u izvr
šnem u odboru  in njegovim 
članom . Vsi pa se m oram o 
zavedati svojih dolžnosti in 
uspešno voditi zadane nam  
funkcije. Vsi zaposleni smo 
tudi člani O O Z S toda , kadar 
se ob letu išče nove člane IO 
so veliki problem i.

N ovoizvoljeni člani izvr
šnega odbora sindikata za 
leto 1988:

1. C vetka Badovinac
2. N ada Lisak
3. A lenka M ežnaršič
4. L jubica Cvitkovič
5. R adm ilo Jaklič
6. Anica Pezdirc
7. Silva K lobučar
8. Ivanka Težak
9. Slavo M oravec

10. M arija A m brožič
11. Z orica Nem anič
12. M ira Mihelič
13. M arica Šoštar

N adzorni odbor:
1. M arija Jurejevčič
2. M artin Vukšinič
3. D arinka Žist

Z a Vezilo pripravila 
A lenka M ežnaršič



Zbližuje nas 
želja po petju

VAŠA POŠTA
Bil sem zadnji 
kupec

V m esecu decem bru 1987. 
leta je  industrijska p roda
ja lna  delovne organizacije 
»BETI« M etlika na široko 
odprla  vrata  za kupce izdel
kov te  naše renom irane 
delovne organizacije, kupci 
pa so lahko v prodajaln i 
kupili tudi izdelke K O M E 
T A . Tudi m ed letom  je  bilo 
tako , le da je  to rka t šlo za 
posebno ugodnost, saj je 
veljal za kupljene izdelke 20 
odsto ten  popust, tisti, ki so 
zaposleni v delovni organiza
ciji B eti, pa so s posebnim i 
kuponi kupovali izdelke s 
popustom  25 odstotkov do 
vrednosti 600.000 din že celo 
leto  1987.

Z A H V A L A  
Ob boleči izgubi dra 

gega očeta VINKA  
N O V O SELA  iz Reštova 
se iskreno zahvaljujem  
sodelavkam in sodelavcem  
iz T O ZD  barvarna za 
podarjene vence in 
denarno pomoč ter za 
izraze sožalja. Hvala 
vsem, ki ste sočustvovali z 
nami in ste našega pokoj
nega očeta v tako velikem  
številu pospremili na nje
govi zadnji poti.

Žalujoča hčerka Ljubica 
Razumič z družino

Z A H V A L A  
Ob izgubi dragega očeta 

LEO PO LD A  KLEM EN
ČIČA iz Gradca se zahva
ljujeva sodelavcem za 
izrečeno sožalje, daro
vano cvetje in spremstvo 
pokojnika na zadnji poti.

Mira in Toni Klemenčič

D ecem berski popust je  pri
šel m arsikaterem u kupcu 
zelo prav. U godnosti, da si 
lahko po trebna oblačila in 
ostale izdelke kupil kar za 40 
odsto tkov ceneje, kot je  
redna cena, ni šlo izpustiti iz 
rok. Z a to  ni presenečalo de j
stvo, da je  bila industrijska 
prodaja lna  Beti vse dni polna 
kupcev, ki so kupovali spod
nje perilo , tren irke , joggin- 
ge, spalne srajce in pižam e, 
veliko spretnih rok pa bo v 
teh hladnih zimskih dneh p le
tlo pu loverje, jopice ali b re
zrokavnike iz volne.

Tudi sam sem bil v tistih 
dneh mrzličnih nakupov več
krat kupec v om enjeni trgovi
ni. K er človeška dom išljija in 
želje ne poznajo  m eja, sem 
zadnji delovni dan trgovine 
30. decem bra odšel v nakup v 
zadnjih  večernih urah , kot se 
za kupca, ki im a trgovino 
»pred nosom , pač spodobi«. 
V rata  v trgovino so bila 
seveda zaprta , saj se je  
delovni dan in leto izteklo 
tudi za p rodajalke in tiste 
člane kolektiva B E T I, ki so v 
teh »vročih« dneh pom agali v 
trgovini.

Z  nakupom  ne bo nič, sem 
ugotavljal m rm raje, a sem se 
krepko  uštel. Nadvse p rija 
znem u osebju  trgovine, zlasti 
pa tovarišici Bariči Slane, se 
m oram  zahvaliti, da sem 
kupil želeno blago. V erja 
m em , da so bile zaposlene 
tovarišice v trgovini že 
pošteno u tru jene  od dela in 
izpolnjevanja želja radoved
nim kupcem , izkazale pa so 
veliko m ero poslovnosti in 
človeških vrlin, za katere pa 
žal m oram o priznati, da ljudi 
ne krasijo prav pogosto.

Bil sem zadnji kupec v 
industrijski prodajaln i »BE
TI« M etlika v letu 1987. Iz 
trgovine sem odšel zadovo
ljen , ker sem v njej srečal 
prijazne ljudi, ki so za sleher
nega kupca gotovo našli lepo 
besedo.

In tudi sam sem bil pred 
leti član tega kolektiva...

Milan Travnikar

V M etliki dom ala ni večje 
prireditve ali slovesnosti, da 
ne bi v kulturnem  program u 
sodelovali tudi pevci m etli
škega m ešanega pevskega 
zbora »BETI« M etlika. 
Z b o r, ki je  bil ustanovljen 
decem bra 1978 na pobudo 
peščice pevskih zanesen ja
kov, zadnja leta uspešno vodi 
zborovodkinja Ani Jankovič- 
Šober.

Kaj nas pravzaprav druži?
Predvsem  je to želja po 

petju . Z b o r, ki je  ob ustano
vitvi štel le nekaj pevcev, je  v 
naslednjih  letih zrasel v 
enega večjih pevskih zborov 
v Beli krajini in na D o len j
skem , saj šteje skoraj 50 
pevk in pevcev. N ekaj časa 
so bili člani zbora tudi neka
teri pevci, ki so pozneje u sta
novili ok te t VITIS. Z bor je  v 
začetku nastopal največ na 
proslavah v delovni organiza- 
cji B eti, pozneje pa tudi v 
ostalih sredinah (D om  počit
ka, N ovoteks, K om et). Svoje 
ubrano  petje  je  zbor p redsta
vil k rajanom  nekaterih  naših 
krajevnih  skupnosti (G radac, 
Podzem elj, Slam na vas, 
R adoviča, Suhor) gostovali 
sm o v Č rnom lju , Novem 
m estu, D olenjskih Toplicah, 
T rebn jem , večkrat na reviji 
obkolpskih pevskih zborov v 
G rib ljah  in na T aboru  pev
skih zborov v Šentvidu pri 
Stični, našo pesem  pa smo 
predstavili tudi v pobrateni 
občini R O N C H I D E I 
L E G IO N A R I v Italiji. P re
ho jena pot je  torej dolga in 
zanimiva.

Tako kot večino pevskih 
zborov ali drugih kulturnih 
skupin tudi nas niso obšle 
kadrovske sprem em be. 
Z am enjali sm o nekaj zboro
vodij, zlasti pa je  zbor vsako 
leto doživel veliko sprem em b 
v številu in strukturi pevcev. 
Potrebno  je  bilo veliko dobre 
volje in od rekan ja , da smo 
obdržali doseženo raven 
petja .

M M PZ bo letos slavil 10- 
letnico obsto ja in delovanja. 
K ljub tem u da se nad kulturo

zgrinjajo težki, tem ni oblaki 
in da se sredstva za kulturo 
venom er krčijo, naš zbor 
občuti te težave v nekoliko 
bolj blagi obliki. Velika 
zahvala za to , da nem oteno 
delujem o, gre v prvi vrsti 
delovni organizaciji Beti, ki 
nam  zagotavlja po trebne p ro 
store za vaje, om ogoča 
nabavo pevskih oblek in 
po trebne prevoze na nasto
pe, večkrat pa nam  tudi om o
goča ogled kulturnih prired i
tev v Karlovcu, L jubljani in 
Zagrebu.

O b koncu pretek le pevske 
sezone je  zbor zapustilo p re 
cej dobrih in zanesljivih pevk 
in pevcev. Škoda, da je  tem u 
tako , saj bo tra ja lo  precej 
časa, da se bodo novi in 
mlajši pevci naučili peti 
pesm i, s katerim i je  zbor v 
prejšn jih  sezonah že nasto
pal.

U pam , da se je  kdo odločil 
p reh itro  in da se že ju tri vrne 
m ed nas. Resnično ga bom o 
zelo veseli in naj mu ne bo 
nerodno. Prav tako bom o 
zelo veseli vsakega novega 
pevca ali pevke, ki se nam  bo 
pridružil vsak torek  ob 19.00 
uri na pevski vaji v prostorih  
Izobraževalnega centra Beti.

Ž e dolgo v zboru po jejo  
tudi pevke in pevci, ki niso 
zaposleni v Beti. Z bor je  
m etliški in zakaj ne bi v njem  
peli tudi upokojenci, pa tudi 
tisti, ki so zaposleni v Novo- 
teksu . K om etu, O brtni 
zadrugi in drugod? N ekaj teh 
že dalj časa poje v zboru , p ri
družite se jim  še vi, kajti 
kdor po je , ne misli slabo.

Milan Travnikar



ALI NAS JE ČAS POVOZIL?

V Metliki smo 
na začetku

SES 
19° vzh. 
dolžine

Intelsat VA-F 11 
27,5° zah. dolžine Eutelsat l-F 2 

7° vzh. dolžine Intelsat VA-F12 
60° vzh dolžine'

Eutelsat l-F 1 
13° vzh. dolžineTelecom  F 1 

8° zah. dolžine Telecom  F 2 
5° zah. dolžine

Po prvem  m nožičnem  poiz
kusu kabelske televizije pri 
nas v M ariboru ter ob 
začetku izgradnje v Novem 
m estu, ene najbolj sodobne 
kabelske distribucije na Slo
venskem , je zanim anje 
porastlo  tudi na tej strani 
G orjancev za to novotarijo.

Kaj je  kabelska televizija 
(K A T V )? Z a lažje razum e
vanje je  po trebno  dojeti 
način razpošiljanja televizij
skih signalov:

— zem eljska televizija z 
običajnim  prenosom  signala z 
oddajnikov na zem lji do 
an tene na hiši, v kateri je  
sprejem nik (LJ I, II, Z G  I, 
II, KP, A V  I, II)

— skupinska an tena  za več 
sprejem nikov hkrati v isti hiši 
ali celo nekaj sosednjih hiš,

— kabelska televizija je  
način prenašanja  signala od 
televizijskega študija sam o 
po kablu do sprejem nikov,

— satelitska televizija je 
prenos signala z zem eljskega 
oddajn ika na satelit, ki lebdi 
37.000 km nad Z em ljo , od tu 
pa do skledaste antene sp re
jem nika na Zem lji.

Naš pojem  kabelske televi
zije to rej pom eni združitev 
vseh teh  štirih sistem ov p re
nosa signalov. Bolj točno bi 
tem u lahko rekli kabelska 
distribucija. Z a sprejem anje 
je  po trebno  biti priključen na 
kabel, po katerem  prihajajo  
signali iz kabelskega vozlišča. 
Glavni kabel je  položen v 
zem ljo 80 cm globoko (pri
m arni), sekundarni pa 
po teka po drogovih in hišah. 
Kabel je  na določenih mestih 
prekinjen  zaradi vgraditve 
ojačevalnikov, razvodnikov 
in odvzem nikov.

K atere skrbi odpadejo  s 
kabelskim  priključkom ? Ni 
treba skrbeti za zam enjavo 
dotrajan ih  an ten , ni 
po trebno  kupovati dek o d er
jev za »odklenitev« satelit
skih kodiranih program ov,

ker vgradijo za vse naročnike 
en sam dekoder v vozlišču. 
Po izgradnji osnovnega 
om režja K A TV  pa so še 
naslednje m ožnosti širitve:

— lokalna televizija (p ro 
gram dnevnih novic iz m etli
škega studia)

— videostran i=obvestila , 
novice, turistična ponudba, 
spored kulturnih in športnih 
dogodkov, delovni čas trgo
vin, lekarne, banke, pošte, 
vozni redi ipd.,

— m eteosat=vrem enska 
slika z m eteorološkega sate
lita

— videotekst= računaln i- 
ška povezava m ed naročniki 
z osebnim i računalniki in 
podatki iz večjih računalni
kov,

— te le tekst= in fo rm acije ,

ki jih že zdaj daje RTV  L ju
bljana na posebni frekvenci s 
1. program om ,

— m ožnost daljinskega 
odčitavanja števcev za elek
triko in vodarino

— m ožnost sam odejnega 
jav ljan ja  požarov v občinski 
cen ter za obveščanje, kadar 
je  naročnik odsoten (dopust, 
službeno potovanje)

Kaj je  m ožno sprejem ati? 
Poleg naštetih  6 zem eljskih 
program ov se pojavlja vpra
šan je , za katere satelitske 
program e gre. N ajprej se 
m oram o m ed kakšnim i 12 
sateliti, ki oddaja jo  nad 
E vropo , odločiti za tiste, ki s 
snopi svojih signalov vsaj 
zadovoljivo dosežejo naše 
kraje. To so predvsem  ECS 
1-F1, In telsat VA-F12, fran

coski Telecom  IB , sovjetski 
H orizont 7 in novejši nemški 
TV  SAT.

Kaj prem ore ECS 1, za 
katerega se odločajo Novo- 
meščani?

Italijanski R A I (isti kot 
zem eljski I program  v Italiji), 
nizozemski E U R O  TV  s filmi 
in zabavo v več jezikih, fran
coski TV  5, sestavljen iz 
petih francoskih zem eljskih 
program ov, angleški SKY 
C H A N E L , švicarski
T E L E C L U B  s filmi in zabav
nim program om  v nem ščini, 
belgijsko švedski FILM  N E T  
s filmi in poročili, nem ški 
zabavni SA T 1 in angleški 
SU PE R  C H A N E L  s pop- 
disko glasbo (M usič Box).

V vzhodnem  snopu satelita 
ECS 1 sta nem ški 3-SA T, ki 
združuje najboljše iz zem elj
skih program ov A vstrije , 
Zahodne N em čije in Švice 
ter luksem burški R TL-PLU S 
s filmi in zabavnim  progra
mom.

Izbire je  torej dovolj, 
m orda preveč. Novom eščani 
in Krčani načrtu je jo  za zače
tek po osem  satelitskih p ro 
gram ov. K atere bodo izbrali, 
pa bo odločila anketa  naroč
nikov.

In kje smo s K A TV  v M et
liki? Na začetku! P ričakuje
m o, da bo SZ D L  konec 
m eseca im enovala iniciativni 
odbor.

Juš Mihelčič
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JOŽE ZVONKOVIČ (Pletilnica) TONETU 
MATJAŠIČU (Kodranka): »Kajne, če ti dam 
ljubčka, pridem v kodranko?«

ZANIMIVOST

Ojoj, vidijo 
se lasje!

Če ne bi bil posredoval 
celo H om eini, bi bila m ajhna 
vojna zaradi »nem oralnih« tv 
oddaj v Iranu  prerasla še v en 
verski spopad o tem , kaj je  v 
islam u dovoljeno in kaj ni. S 
kratk im  verskim  ukazom  je 
presodil.

Z adevo  je  začel uradni 
dnevnik D žum huri islami, ki 
je  odgovorne na televiziji 
obtožil, da v svoj program  
spuščajo tiste , ki so s svojo 
glasbo in poezijo  uživali 
nak lonjenost prejšn jega reži
m a. Razen poročil in infor
m ativnih oddaj naj bi vse 
druge oddaje  bolj ustrezale 
predstavnikom  bivšega reži
m a, nezainteresiranim  in 
kon trarevo lucionarjem , sa
m o m nožicam  vernikov ne.

Jeseni je  televizija p rika
zala tri filme iranske proi
zvodnje, v katerih  igralke, po 
m nenju  gledalcev, niso bile 
dovolj oblečene. O b ličilu, ki 
je  tako  in tako  p repovedano,

V E Z IL O  je  g lasilo  delov
nih ljudi Beti in Kometa. 
Ureja ga uredniški odbor: 
Toni G ašperič, glavni in 
odgovorni urednik, Jožica  
C igič, N ikola K ezele, Kar
olina Končar, M ijo M aršič, 
Jure M atekovič. Branko 
M atkovič, Vida Šegina- 
M atjovič, Jože M uc, Vinko 
Pavlinac, Tone O m erzel in 
M arjetka Ž ele. Tehnični 
urednik: Janez Pezelj.

V E Z IL O  izhaja v nakladi 
2300 izvodov, in sicer enkrat 
na m esec. G rafična priprava 
D IC  Novo m esto, tiska Ti
skarna Novo m esto.

Naslov izdajatelja: Beti, 
Tovarniška 2, 68330 M e

tlika, telefon: 58-170.
V E Z IL O  je po mnenju 

Republiškega komiteja za 
informiranje S R S  oproščeno  
tem eljnega davka na promet 
proizvodov.

sa je  dalo videti tudi nekaj 
p ram enov — ojoj — las! G le
dalci so pro testirali tudi proti 
športnim  prenosom , saj 
igralci niso oblečeni od glave 
do pet.

O  »vulgarnem  program u« 
in »drznosti televizije« se je  
razpisal tudi časopis E telat.

N eislam ske so tudi oprije te  
ob leke , ker je  skoznje 
mogoče uzreti ženske obline.

N edovoljeno je  zborovsko 
p e tje  m oških in žensk skupaj, 
posebej če po je jo  lirske in ne 
epske pesm i, je  opozoril E te 
lat.

K am panji proti televiziji — 
n jen  d irek to r je  b ra t zelo 
vplivnega predsednika parla
m enta  H ašem ija R afsandža- 
n ija  — se je  pridružil še tre tji 
časopis, R esalat. Z anj tako 
obscene televizijske oddaje  
žalijo družine vojnih žrtev, 
invalide in druge vernike.

O dgovorilo pa je  glasilo 
»nasprotnega tabora« Kej- 
han , ki je  spom nilo na dej
stvo, da tisti, ki so jim  napoti 
ženski lasje, ne nared ijo  nič, 
ko gre za sirom aštvo v deželi, 
nezakonito  bogaten je  in 
nezakonito  zviševanje cen.

Ž e prej sta se spopadli 
konzervativna in radikalna 
s tru ja , toda  tok ra t je  šlo 
prvič za boj m nenj o pravo
vernosti m edijev, ki jih je 
H om eini svojčas razglasil za 
»islam sko univerzo«. D irek 
to r televizije je  od im am a 
zahteval, naj razsodi v sporu.

Iranski verski poglavar je 
d ejal, da je  tudi sam gledal 
sporne filme. R ekel je: »Pri
kazovanje takšnih filmov je 
versko dovoljeno. Isto velja

tudi za večino športnih tekem  
pa za zborovsko petje . Imel 
pa je  dve pripom bi: igralk ne 
sm ejo gledati s pohoto , nali
čijo pa jih  lahko le člani d ru 
žine in ne neznani m oški.

T . D.

Javna razprava: »USTAVA«


